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شماره
1698 نامه صبح ایرانزنامه صبح ایرانزنامه صبح ایران رو

غیـــر محرمانـــه
پوتین مُرده است؟

شایعاتى در روسیه وجود دارد که پوتین بیمار نیست 
چرا که او از دنیا رفته اســت. ادعاهاى دیگرى مبنى بر 
ســکته قلبى او وجود داشــت که 26 اکتبر روز فوت او 
اعلام شــد! تحقیقات هوش مصنوعــى که ویژگى هاى 
صــورت، راه رفتــن و گفتار پوتیــن را تجزیه و تحلیل 
مى کند، به این نتیجه رسیده است که رهبر روسیه بدل 

دارد. 

شکایت از دو مجرى تلویزیونى
پخش یک برنامه تلویزیونى در روز پنجشــنبه صبح 
و اظهارات مجریان ایــن برنامه واکنش منفى هواداران 
اســتقلال و همچنین مسئولان این باشــگاه را در پى 
داشــت. به همین خاطر واحد حقوقى باشگاه استقلال 
از این 2 مجرى (مجید یحیایى و وحید رونقى) به دلیل 
توهین به این باشگاه و مسخره کردن بازیکنان این تیم 
به دلیل کســر قراردادشــان، به دادگاه کیفرى شکایت 
مى کند. این اقدام باشــگاه اســتقلال در پى ناراحتى و 
دلخورى هواداران استقلال و درخواست هاى مکرر آن ها 

از مدیران صورت مى گیرد. 

 استعفاى رئیس پردیس کیش شریف 
اســتعفاى رئیس پردیــس بین المللــى کیش این 
دانشگاه با توجه به حواشــى مراسم فارغ التحصیلى در 
این پردیس را اعلام کرد. دانشــگاه صنعتى شریف پیام 
اســتعفاى على سلک غفارى، رئیس پردیس بین المللى 
کیــش را باتوجه به حواشــى مراســم فارغ التحصیلى 
پنج شــنبه گذشته منتشــر کرده اســت. در این پیام 
خطاب به دکتر جلیلى، رئیس دانشــگاه صنعتى شریف 
و رئیس هیات امنا پردیس کیش نوشــته شــده است: 
«ضمن اظهار تأســف از عدم رعایت مقررات و شئونات 
دانشگاهى برخى از دانش آموختگان این پردیس، ضمن 
عــدم تأیید این رفتار خارج از عرف، به منظور صیانت از 
ارزش هاى نظام مقدس جمهورى اســلامى و حفظ شان 
دانشگاه صنعتى شریف، ادامه مسئولیت به عنوان رئیس 
پردیس بین الملل شــریف کیش را به صلاح نمى دانم و 
بدینوســیله استعفاى خود را به آن مقام و هیات امناى 

پردیس بین الملل شریف کیش تقدیم مى دارم.»

برگزارى اولین دادگاه برخط
معاون فناورى اطلاعات و برنامه ریزى دادگســترى 
اســتان اصفهان از برگزارى اولیــن دادگاه علنى برخط 
در اســتان اصفهان خبرداد. مصطفى زیبایى فر ضمن 
اعلام این خبر گفت: با تلاش هاى صورت گرفته و فراهم 
شدن بسترهاى الکترونیک لازم، با جلب رضایت اصحاب 
دعوى اولین دادگاه علنى برخط در اســتان اصفهان در 
شــعبه 7 دادگاه حقوقى شهرســتان اصفهــان برگزار 
شــد. وى افزود: برگــزارى دادگاه علنى برخط علاوه بر 
ایجاد شفافیت بیشــتر در فرآیندهاى رسیدگى قضائى 
باعث مى شــود افراد علاقه منــد و مرتبط با صرف وقت 
و هزینه بسیار کمتر، ضمن آشــنایى با نحوه مدافعات 
و تصمیم گیرى هــا، از محتواى علمى و فنى دادگاه ها و 

فرآیند دادرسى اطلاعات مفیدى کسب کنند. 

عکسنامه روز پرستار مبارك

منبع:  موج نیوز   اینفوگرافیک

امیر اثباتى: 
سامانه «شناسا» براى سینما آسیب زاست؟

یک فعال عرصه سینما راه اندازى سامانه «شناسا» را هم 
از لحاظ فنى و هم از لحاظ نظارت ها براى سینماى ایران 

آسیب زا دانست. 
امیر اثباتى طراح صحنه و لباس سینماى ایران درباره 
راه اندازى سامانه «شناسا» توسط موسسه سینماشهر گفت: 
فکر مى کنم اتحادیه مراکز فنى و پشتیبانى تولید سینماى 
ایران در بیانیه اى که دادند به نکته هاى اصلى اشکالات و 
آسیب هاى احتمالى سامانه متمرکزى که دولت به عنوان 
زیرساخت طراحى کرده است، اشاره کرده اند. به عنوان یکى 
از اهالى سینما که چند دهه است در این عرصه کار مى کنم، 
با توجه به عملکردى که شاهد هستم، اعتماد چندانى به 
دخالت ها و نظارت هاى مستقیم دولتى ندارم. در نتیجه من 
بر خلاف توضیحاتى که رئیس سازمان سینمایى و موسسه 
سینماشهر دادند، مبنى بر اینکه راه اندازى این سامانه هیچ 
مشکلى براى بخش خصوصى ایجاد نمى کند و در واقع به 
نفع بخش خصوصى است، به صورت جدى در این مورد 
تردید دارم و فکر مى کنم همان طور که در بیانیه اتحادیه 
مراکز فنى و پشتیبانى تولید سینماى ایران هم گفته  شده، 
این رویکرد با سیاست هاى اصلى و پیش بینى شده براى 

محدود کردن تصدى گرى دولت مغایر است. 
وى ادامه داد: در واقع این کار امکان ابتکار عمل، خلاقیت 
و رقابت را از بخش خصوصى مى گیرد و همه چیز را در یک 
جا متمرکز مى کند. تمرکز هر روند فعالیتى در یک جا، 
مى تواند هم انحصار و هم زمینه انواع فسادها را به وجود 
بیاورد. به همین دلیل به طور کلى با تردید جدى به 
جنبه هاى احتمالاً مثبت این سیاست جدید و کارکرد 
جدیدى که به عنوان زیرساخت از طرف سازمان سینمایى 

توضیح داده شده است، نگاه مى کنم. 
اثباتى درباره اینکه راه اندازى چنین سامانه اى به کدام 
بخش از سینما آسیب مى زند، بیان کرد: راه اندازى چنین 
سامانه اى همزمان مى تواند هم از نظر فنى این مجموعه 
را آسیب پذیرتر کند و هم از لحاظ تبعات نظارت تام و 
تمامى که توسط دولت انجام خواهد شد. از نظر فنى به 
دلیل مشکلاتى که به لحاظ فناورى نوین وجود دارد، هر 
چقدر که این امکانات وسیع تر مى شود، مشکلات و نقاط 
آسیب پذیرش هم بیشتر مى شود. من فکر مى کنم بخش 
خصوصى که سرمایه  خودش را در این کار مى گذارد، حتما 
در مقایسه با کارمندهاى دولتى که در یک دوره اى یک 
مسئولیتى را بر عهده دارند، دلسوزتر، حساس تر و دقیق تر 
است و حتما دقت بیشترى نسبت به سرمایه هاى مادى و 

معنوى خودشان دارند. 
وى افزود: مسئله دوم هم تبعاتِ نظارت تام و تمام دولت 
در مرحله پخش و نمایش بر همۀ آثارى است که تولید 
مى شود. این مسئله مى تواند خیلى خیلى خطرناك باشد، 
زیرا اگر ما بى ضرر بودنِ این تمرکز نظارت را به حسن نیت 
مسئولین در یک دوره اى موکول کنیم، متقابلا مى توانیم 
فکر کنیم که یک مسئول دیگر با یک سلیقه دیگر، از این 
امکان در جهت مسائل و اعمال سلیقه  دیگرى که لزوماً با 
دیدگاه هاى فیلمسازان همسو نباشد، استفاده کند. این 
خطر وجود دارد و به همین دلیل است که مى گویند اصولا 

باید جلوى انحصار و تصدى گرى دولتى گرفته شود. 
این سینماگر عنوان کرد: من صلاحیت اظهار نظر در 
مورد مسائل فنى این سامانه را ندارم، اما تاکید دارم بر اینکه 
اقدام اخیر، اساسا به لحاظ روش شناسى مى تواند مورد 
سوال قرار گیرد، یعنى وقتى که قرار باشد کارى در چنین 
مقیاسى انجام شود، قاعدتا بایستى تمام ابعاد فنى و بقیه 
مسائل آن اول به صورت شفاف طرح شود تا افراد ذى نفع و 
صاحبنظران در حوزه هاى مختلف چه به لحاظ فنى و چه به 
لحاظ تمام مسائل دیگر بتوانند در مورد آن اظهار نظر کنند، 
 اما شیوه اى که دوستان عمل کردند به این ترتیب بوده است 
که اول رفتند طرحى را که به نظرشان رسیده، پیش برده 
و به یک جایى رسانده اند و بعد آن را اعلام و در واقع ابلاغ 
کرده اند. در واقع فرصتى را فراهم نکرده اند براى اینکه به 
عنوان مثال خطرات احتمالى یا ابعاد مختلف مسائل فنى 
بررسى شود. اساسا این طرح ممکن است غیرعملى باشد 
و موجب مشکلات اجرایى فراوانى شود. این یک اشکال 
متدیک مدیریتى است.  وى اظهار کرد: اگر خوشبینانه نگاه 
کنیم، ممکن است این احتمالات و نگرانى هایى که بعضى 
از دوستان متذکر شدند، وجود نداشته باشد، اما از طرف 
دیگر ممکن است وجود داشته باشد. به چه ترتیب مى توان 
اطمینان حاصل کرد و به یک تصمیم گیرى کلان در سطح 
مدیریت دولتى اعتماد کرد؟ زمانى که بخش دولتى از ابتدا 
در تصمیم گیرى و به انجام رساندن یک تصمیم، بخش 
غیردولتى را به صورت شفاف با خودش همراه کند، اما تا 
جایى که من اطلاع دارم چنین کارى انجام نشده است و در 
آخرین مراحل یعنى دو روز قبل از رونمایى، در واقع فقط 
به اطلاع بخشى از کسانى که در این مسیر ذى نفع و دخیل 
هستند، رسانده  و بعد هم اجرا کرده اند.  اثباتى همچنین 
عنوان کرد: بایستى به خانه سینما هم این ایراد را گرفت 
که به عنوان نماینده  بخش غیردولتى در مورد مسئله اى 
با این اهمیت، چندان فعال عمل نکرده و در واقع مدیریت 
نکرده است تا شرایطى را فراهم آورد که این بحث ها رو در 
رو و متقابل انجام شوند تا خروجى آن واقعاً به نفع سینماى 
ایران باشد. اینکه اتحادیه مراکز فنى و پشتیبانى تولید 
سینماى ایران نظر و نگرانى خودش را در قالب یک بیانیه 
مطرح کند و رئیس سازمان سینمایى یا مسئولین دولتى در 
پاسخ به اتحادیه سعى کنند با توصیه به امیدوارى یا وعدة 
اینکه امیدوار باشیم مشکلى پیش نیاید، کافى و چندان 
قابل اعتماد نیست.  وى تاکید کرد: خانه سینما به عنوان 
نماینده بخش غیردولتى بایستى زمینه گفت وگوى رو در 
رو و شفاف را در محل خانه  سینما فراهم مى کرد، که البته 
هنوز هم فرصت دارد این کار را انجام دهد، تا همه به یک 
تفاهمى برسند و به صورت دقیق، فنى و کارشناسانه چنین 
تصمیم گیرى کلانى را بررسى کنند و نتیجه اى حاصل شود 

که به نفع سینماى ایران باشد. 

نگــره

اولین نشست تخصصى «شبى با موسیقى» در قالب پروژه «هم 
نوا» با حضور وحید تاج خواننده، موسیقى ایرانى روز جمعه بیست 

و ششم آبان برگزار شد. 
اولین نشست پروژه «هم نوا» در قالب ویژه برنامه «شبى با 
موسیقى» با حضور وحید تاج خواننده موسیقى ایرانى و تعدادى 

دیگر از کارشناسان حوزه موسیقى برگزار شد. 
عطا نویدى کارشناس و مجرى این برنامه ضمن ارائه گزارشى از 
روند برگزارى ویژه برنامه «شبى با موسیقى» در قالب پروژه «هم نوا» 
گفت: تصمیم داریم حداقل یک نشست «شبى با موسیقى» برگزار 
کنیم که در این راه کمک و همراهى اهالى موسیقى را طلب 

مى کنیم. 
وحید تاج (خواننده آواز ایرانى) هم در ابتداى سخنانش از آغاز 
علاقه اش به موسیقى و نقش خانواده در تربیت گوش فرزندان و 

گرایش آن ها به موسیقى درست صحبت کرد. 
تاج در پاسخ به این پرسش که چگونه مى توان فرزندان را به 
موسیقى ایرانى و آواز علاقه مند کرد، گفت: اگر محیط خانوادگى 
براى شنیدن موسیقى ایرانى مساعد باشد فرزندان نیز در این 
محیط به موسیقى و آواز ایرانى علاقه مند مى شوند. به طور مثال 
فرزند خردسالم چون در یک فضاى سرشار از موسیقى رشد کرده 
است، آوازهاى طولانى مدت را گوش و حتى از آن ها تقلید مى کند. 
این خواننده موسیقى ایرانى در ادامه به بیان خاطراتى از کارگاه 
آواز محمدرضا شجریان پرداخت و گفت: بزرگ ترین ریسک 
زندگى ام را روز امتحان نزد استاد شجریان انجام دادم. 26 ساله بودم 
و آن روزها چند ماهى بود روى آواز ابوعطاى قمرالملوك وزیرى 
تمرین مى کردم. روزى که در حضور 400 نفر از رقیبان مى خواستم 
جلوى استاد شجریان امتحان بدهم در یک لحظه تصمیم گرفتم آواز 
ابوعطاى قمرالملوك وزیرى را بخوانم. آن لحظه چنان تحت فشار 
روحى قرار گرفتم که عضلات بدنم درد گرفت ولى توانستم آن آواز را 
با تحریر هاى پیچیده اش جلوى استاد شجریان بخوانم و خوشبختانه 
موفق بودم و این کلید ورودم به کارگاه استاد شجریان بود که حدود 
10 سال ادامه داشت و با جمعى از دوستان که همه از برترین هاى 

آواز ایران هستند در محضر استاد تلمذ کردیم. 
وى در ادامه در پاسخ به پرسشى درباره نقش آواز در 
کنسرت هایش گفت: آواز رکن اصلى خوانندگى موسیقى ایرانى 
است. من همواره در کنسرت هایم سعى کرده ام بخش قابل توجهى 
را به آواز اختصاص دهم و براى آن وقت مى گذارم و آواز آن را 

متناسب با حال و هوایم بر طراحى مى کنم. نکته دیگر اینکه تصورى 
پیش آمده که مخاطب حوصله آواز ندارد و فقط به دنبال شنیدن 
تصنیف است. چند سال پیش در یک کنسرت خارج از کشور فقط 
تصنیف اجرا کردم. جالب است چند مخاطب بعد از برنامه گفتند 
چرا آواز نخواندید چون آمده بودیم آواز شما را بشنویم؛ و از همان جا 

تصمیم گرفتم هرگز آواز را در کنسرت هایم حذف نکنم. 
وحیدتاج در پاسخ به پرسشى پیرامون چگونگى ماندگارى یک 
هنرمند در اذهان مردم گفت: نمى توان فقط به یک یا 2 مولفه براى 
رمز و راز ماندگارى هنرمندان در ذهن مردم اشاره کرد. راه رفتن در 
مسیر درست موسیقى، مردمدارى، فروتنى و به قول حافظ «صد 
نکته غیر حسن» باید در کنار هم جمع شود تا یک هنرمند در 

ذهن ها ماندگار شود. 
در ادامه این برنامه عطا نویدى با اشاره به وضعیت نشر موسیقى 
در کشور گفت: متاسفانه جامعه اى که حامى فرهنگ و هنر بودند 
به دلیل تنگناهاى مالى کمتر به سراغ خرید آثار هنرى مى روند و 
دانلود آن هم از طریق غیر قانونى بزرگ ترین ضربه را در چند سال 
اخیر به موسیقى زده است. خوب است مردم هنردوست سعى کنند 
در کنار دیگر هزینه ها براى هنر و به خصوص موسیقى هزینه کنند 

تا چرخه نشر آثار موسیقى از حرکت نیفتد. 
همچنین در این نشست رضا مهدوى (دبیر جشنواره موسیقى 
فجر و نوازنده سنتور)، رضا طیبى (خواننده آواز ایرانى) هر یک 
نکاتى را در باره نقش آواز در موسیقى ایرانى تربیت شاگردان آواز 

مطرح کردند. 
این نشست با پرسش و پاسخ حضار و علاقه مندان ادامه پیدا کرد 
و در ادامه وحید تاج به همراه فریدون احتشامى(نوازنده پیشکسوت 
تار) که از مهمانان برنامه بود به صورت بداهه قطعاتى را براى حضار 

اجرا کردند. 

در اولین نشست «شبى با موسیقى» مطرح شد

ماجراى حذف آواز از کنسرت ها چیست؟
گـزارش

ژاله آموزگار:

که  به تهمتىکه  به تهمتىکه  به 
زبان فارسى 
مى زنند

ژاله آموزگار با بیان اینکه باید تهمت نارسایى 
را از زبان شیرین مان بزداییم مى گوید: خواستم 
گفته هایم پاسخى باشد به کسانى که بدون 
آگاهى، جایگزینى اصطلاحات کُهن فارسى 
را به عربى به دلیل ناتوانى زبان فارسى براى 
بیان مطالب علمى دانسته اند. چهارصد و هفتاد 
و نهمین نشست شوراى فرهنگستان زبان و 
ادب فارسى، با حضور اعضاى پیوسته و وابستۀ 
شوراى فرهنگستان، به ریاست دکتر غلامعلى 
حداد عادل در تالار دکتر شهیدى برگزار شد. 
دستور این نشست ایراد خطابۀ ورودى دکتر 
پیوستۀ جدید شوراى  آموزگار، عضو  ژاله 
فرهنگستان، با موضوع «برخى اصطلاحات 

فلسفى در متون پهلوى» بود.
 آموزگار در ابتداى سخنان خود گفت: «بسیار 
خوشوقتم که به لطف سروران دانشمند چنین 
افتخارى نصیبم شد که در این جمع قرار بگیرم. 
قدرش را مى دانم و سپاسگزار یزدانم. در آغاز 
عذرخواهى مى کنم که گفتار امروزم در محضر 
استادان دانشمند و گرانقدر و پژوهشگران 
پرتلاش و ارزنده، به نوعى لقمان را حکمت 
آموختن است. موضوع مورد بحث امروز دربارة 
تعدادى از اصطلاحات فلسفى است که در 
کتاب هاى پهلوى با آن ها برخورد کرده ام و در 
ترجمه هایم از این متون سعى کرده ام نقش 

آن ها را در برابر واژگان متداول امروزى شان 
پررنگ تر کنم. این موضوع همیشه دل مشغولیم 
بوده است و از این رو در موقعیت هاى مختلف 
و با عنوان هاى متفاوت بارها درباره آن سخن 
گفته ام. البته دانشمندان و پژوهشگران دیگر 
نیز و آنان که با آثار ابن سینا و ابوریحان بیرونى 
و دیگر عالمان هم عصر آن ها سروکار دارند 
هم به این مطالب پرداخته اند، سخن گفته اند و 
نگاشته اند. انگیزة من بیشتر براى این بوده است 
که گفته هایم پاسخى باشد به کسانى که بدون 
آگاهى، جایگزینى اصطلاحات کُهن فارسى را 
به عربى به دلیل ناتوانى زبان فارسى براى بیان 

مطالب علمى دانسته اند.
هدف من به هیچ وجه ستیز با واژگان عربى 
نیست. من در دوران تحصیل در رشتۀ ادبیات 
فارسى محضر استادان بزرگ عربى دان را درك 
کرده ام و با زبان و ادبیات غنى این زبان آشنایى 
دارم. هدف اصلى من دفاع از توانایى زبان فارسى 
است. من سال هاى متمادى متون دینکرد که 
فلسفى ترین اثر بازمانده به زبان پهلوى است و 
فصل هاى کتاب شِکَندگُمانیک وزار یا گزارش 
گمان شکن را که برجسته ترین اثر کلامى آن 
دوران به شمار مى آید تدریس و بخش هایى از 
این آثار را به زبان فارسى ترجمه کرده ام. و ترجمۀ 
کتاب پنجم دینکرد را نیز با همکارى زنده یاد احمد 

تفضلى به فرانسه و به فارسى به انجام رسانده ام. 
از این رو مى توانم بگویم که به عبارتى با این 
اصطلاحات زیسته ام و چنین تهمتى را نمى توانم 

بپذیرم.»
او سپس با اشاره به تعدادى از واژه هاى فلسفه 
و منطق در متون پهلوى اظهار کرد: «واژه ها و 
اصطلاحات انتخابى من بیشتر برگزیده از متون 
دینکرد و کتاب شِکَندگُمانیک وزار است. به 
عبارت دیگر با طرح این موضوع خواسته ام 
پاسخى مستند بدهم به کسانى که زبان فارسى 
را در شرح مطالب علمى و فلسفى ناتوان مى دانند 
و همچنین به کسانى که به ایرانیان باستان تنها 
با این دید مى نگرند که فقط سر کشورگشایى 
داشته اند و مردانشان مرگ در بستر را ننگ 
مى دانستند. هرچند که چنین تفکر دلاورانه اى 
هم شایستۀ ستایش است، باید با دلیل و برهان 
هم ثابت کرد که آنان در آوردگاه دانش و تفکر 
و استدلال نیز اسبان خود را به شایستگى 
تازانده اند. چون بودن واژگان و اصطلاحات براى 
بیان مفاهیم پیچیدة علمى و فلسفى بهترین 
شاهد براى توانایى این زبان است و اگر در گذر 
زمان شاید به دلیل کوتاهى و کم کارى کاربران 
زبان و دلایل دیگر این اصطلاحات به دست 
تهمت  فراموشى سپرده شده اند، دست کم 

نارسایى را از زبان شیرین مان بزداییم.»
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پیوستۀ جدید شوراى  آموزگار، عضو  ژاله 
فرهنگستان، با موضوع «برخى اصطلاحات 

فلسفى در متون پهلوى» بود.
 آموزگار در ابتداى سخنان خود گفت: «بسیار 
خوشوقتم که به لطف سروران دانشمند چنین 
افتخارى نصیبم شد که در این جمع قرار بگیرم. 
قدرش را مى دانم و سپاسگزار یزدانم. در آغاز 
عذرخواهى مى کنم که گفتار امروزم در محضر 
استادان دانشمند و گرانقدر و پژوهشگران 
پرتلاش و ارزنده، به نوعى لقمان را حکمت 
آموختن است. موضوع مورد بحث امروز دربارة 
تعدادى از اصطلاحات فلسفى است که در 
کتاب هاى پهلوى با آن ها برخورد کرده ام و در 
ترجمه هایم از این متون سعى کرده ام نقش 


